
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. július 3. 

Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Orbán Viktor határidőhöz kötött tűzszünet megfontolását kérte Zelenszkijtől 
2024. július 2. – MTI, Magyar Nemzet, Demokrata, Vasárnap.hu, PestiSRácok.hu, origo.hu, 

PannonRTV, Felvidék.ma, Székelyhon.ro 

Határidőhöz kötött tűzszünet megfontolását kérte Orbán Viktor miniszterelnök keddi kijevi 

látogatásán Volodimir Zelenszkij ukrán elnöktől; a magyar kormányfő azt is bejelentette, hogy 

a kétoldalú kapcsolatok rendezése érdekében Magyarország átfogó együttműködési 

megállapodást kötne Ukrajnával. Orbán Viktor, az Európai Unió Tanácsának soros elnökségét 

betöltő Magyarország kormányfője kedd reggel érkezett Kijevbe, ahol Volodimir Zelenszkijjel 

folytatott tárgyalását követő közös sajtótájékoztatón megköszönte az ukrán elnöknek a 

meghívást, jelezve, hogy múlt csütörtökön állapodtak meg a találkozóról Brüsszelben. A 

magyar kormányfő hangsúlyozta: az EU-elnökség átvétele után az első útja ide vezetett, mert a 

béke kérdése nemcsak Ukrajnában fontos, hanem egész Európában. Hozzátette: a háború, amit 

az ukránok most elszenvednek, mélyen érinti az európai biztonságot. Orbán Viktor nagyra 

értékelte azokat a kezdeményezéseket, amelyeket Ukrajna elnöke tett a béke érdekében, 

ugyanakkor jelezte: megosztotta azt a véleményét Volodimir Zelenszkijjel, hogy ezek a 

kezdeményezések hosszú időt vesznek igénybe. Az Ukrajnában élő őshonos magyar kisebbség 

ügyében a magyar kormányfő azt mondta: esélyt lát arra, hogy előrelépést érnek el. 

 

Ukrán elnök: megegyeztem Orbán Viktorral a vitás kérdéseket rendező kétoldalú 

megállapodás elkészítésében 
2024. július 2. – MTI, hirado.hu, Vajma.info, Karpatinfo.net 

Volodimir Zelenszkij ukrán államfő és Orbán Viktor magyar miniszterelnök megegyezett 

kedden Kijevben abban, hogy kidolgoznak egy olyan kétoldalú megállapodást, amely megoldja 

a két ország közötti vitás kérdéseket. Ezt Zelenszkij mondta el a magyar miniszterelnökkel 

közösen tartott sajtótájékoztatón. "Minden, amiről ma beszéltünk, alapjául szolgál egy 

államaink közötti jövőbeli kétoldalú dokumentumnak, amely kapcsolatunk minden 

szegmensét szabályozni fogja, és kölcsönösen előnyös lesz mindkét országnak" - fogalmazott 

az ukrán elnök. Hozzáfűzte, ez a megállapodás lehetővé fogja tenni, hogy az európai egység 

minden pozitívumát Ukrajnában is élvezhessék. Zelenszkij elmondta, felvetette, hogy 

nyissanak egy ukrán iskolát Magyarországon az ott élő ukrán gyerekek számára, és Orbán 

Viktor támogatásáról biztosította ezt a kezdeményezését. Az ukrán elnök örömét fejezte ki, 

hogy Magyarország soros EU-elnökségének kezdete után a magyar miniszterelnök első útja 

Ukrajnába vezetett. "Ez közös európai prioritásunkat bizonyítja" - emelte ki. "Fontos, hogy 

béke legyen, hogy új alapokra helyezzük Európa megerősítését" - hangsúlyozta. 
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NGM-helyettes államtitkár: a Budapest-Brassó járat indítása mindkét város 

számára fontos lépés 
2024. július 2. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Vasárnap.hu, Krónika 

A Budapest-Brassó járat indítása mindkét város és mindkét ország számára fontos lépés - 

mondta a Nemzetgazdasági Minisztérium (NGM) helyettes államtitkára a járat megnyitó 

ünnepségén kedden Budapesten a Liszt Ferenc-repülőtéren. Antal Ferenc - aki egyben a 

Budapest Airport igazgatóságának tagja - közölte, bíznak az új járat hosszú távú sikereiben és 

abban, hogy mind gazdasági, mind kulturális szempontból gyümölcsöző kapcsolatokat 

eredményez. "Erdélyi magyarként nagy öröm és megtiszteltetés számomra, hogy itt lehetek 

ezen az eseményen" - jelentette ki a helyettes államtitkár, aki egyúttal jelezte, a Budapest-

Brassó közti közvetlen légijárat új kapukat nyit meg mindkét város és ország számára. A 

közlekedés gyorsasága és kényelme új lehetőségeket teremt a turizmus, az üzleti kapcsolatok 

és a kultúra területein - fűzte hozzá. Gabriel Sopanda Románia magyarországi nagykövete a 

Budapest-Brassó járat indítása kapcsán közölte "ez fontos nap a számunkra", amely még 

közelebb hozza Magyarországot és Romániát.   

         
Felmérés: élen a PSD, mindkét szélsőjobboldali párt bejutna a parlamentbe, az 

RMDSZ vonal fölött  
2024. július 2. – Krónika, maszol.ro 

Továbbra is a kormány vezető erejét adó Szociáldemokrata Párt (PSD) végezne az élen, ha most 

vasárnap rendeznék a parlamenti választásokat – derül ki a legfrissebb felmérésből. Az 

INSCOP közvélemény-kutató által a News.ro megrendelésére készített kutatás kedden 

ismertetett adatai szerint a PSD a voksok 29,4 százalékát kapná a biztos pártválasztók részéről, 

ugyanakkor azok körében, akiknek van pártpreferenciájuk, és a választási részvételüket is 

biztosra mondták, a támogatottsága 30,2 százalékos. A második helyen a PSD-vel koalícióban 

kormányzó Nemzeti Liberális Párt (PNL) áll, amelyre a biztos pártválasztók 18,9, míg a 

választásokon való részvételüket is biztosra mondó biztos pártválasztók 17,4 százaléka 

voksolna. A harmadik helyen a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) áll: a szélsőséges 

pártra a biztos pártválasztók 14,7 százaléka szavazna, azonban a választásokon való 

részvételüket is biztosra mondó pártválasztók körében már csak 12,4 százalékos a 

támogatottsága. A sorban a Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR) következik, amelynek 

támogatottsága 12,2, illetve 13,3 százalékos a két csoportban. Bejutó helyen áll az AUR-ból 

kizárt botránypolitikus Diana Șoșoacă vezette, az AUR-hoz hasonlóan szélsőjobboldali SOS 

Románia is, amelyet 6,1, illetve 6,6 százalékon mértek. A szélsőséges pártot az RMDSZ követi, 

amely a biztos pártválasztók körében ugyan az 5 százalékos parlamenti küszöb alatt áll 4,6 

százalékkal, ám a választási részvételüket is biztosra mondó biztos pártválasztók körében a 

támogatottsága már 5,6 százalék. 
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Bukás  
2024. július 2. – Rostás Szabolcs – Krónika 

A Krónika cikke hangsúlyozta: itt két lehetőség áll fenn. Az államtitkár lépéseket tesz annak 

érdekében, hogy szankciókkal sújtsák ama vizsgabizottságok vezetőit, akik nem tették lehetővé 

a magyar tagozaton tanuló érettségizők dolgozatának megjelölését, továbbá odahat, hogy 

ezeknek a diákoknak az esetében is méltányos formában történjék a dolgozatuk javítása. 

Ellenkező esetben ugyanis nem csak a román, hanem a magyar diáktársaikhoz képest is 

hátrányos helyzetbe kerülnek a mostani érettségi során. Vagy ha mindez nem történik meg, a 

kisebbségi oktatásért felelős államtitkárnak le kell mondania tisztségéről, mivel azt jelenti, 

hogy az oktatási minisztérium illetékesének határozott útmutatását az érettségiztető 

bizottságok vezetői egyszerűen semmibe veszik. És nem sikerül érvényesíteni a romániai 

magyar diákok érdekeit. Ugyanakkor a javítás körüli hercehurca nem egyedül Kallós Zoltán 

felelőssége, hanem az őt delegáló RMDSZ-é is, amelynek – ha már az erdélyi magyarság 

egyetlen hiteles képviselőjének tekinti magát – megnyugtató megoldást kell kiharcolnia 

egyszer s mindenkorra a magyar diákok speciális románoktatásának zökkenőmentes 

biztosítása, a vizsgáztatás méltányos lebonyolítása érdekében kormányzati, minisztériumi 

szinten.  

 

Felújított síremléket avatnak Gábor Áron halálának 175. évfordulóján 
2024. július 2. – maszol.ro 

Gábor Áron halálának 175. évfordulóján felújított síremléket avatnak az 1848–49-es 

forradalom és szabadságharc ágyúöntőjének eresztevényi sírhelyénél. Mint ismert, Gábor Áron 

1849. július 2-án halt hősi halált a kökösi csatában, örök nyugalomra két nappal később 

helyezték az eresztevényi református temetőben. A hálás utókor 1892-ben állított emléket a 

székely hősnek, amely Gyárfás Győző királyi főmérnök tervei alapján készült, ám mindmáig 

befejezetlenül állt. Gyárfás Győző az obeliszk tetejére egy teljesen kiképzett ágyúmakettet 

szánt, amelynek kivitelezésére akkor pénz hiányában nem kerülhetett sor. Most viszont a 

sepsiszentgyörgyi és kézdivásárhelyi Rotary Klub, a Hármas Alapítvány, Maksa Község 

Önkormányzata, a Kovászna Megyei Művelődési Központ és Kovászna Megye Tanácsa 

összefogva, Gábor Áron halálának 175. évfordulóján befejezte a híres ágyúöntő síremlékét, az 

eredeti terveknek megfelelően. Gábor Áron felújított síremlékének avatására, valamint az 

ahhoz kapcsolódó megemlékező ünnepségre július 4-én, csütörtökön, 18 órától kerül sor 

Eresztevényen. A rendezvényen többek között részt vesz Vargha Tamás, a magyar Honvédelmi 

Minisztérium miniszterhelyettese, Székesfehérvár országgyűlési képviselője és Tamás Sándor, 

Kovászna Megye Tanácsának elnöke. 

 

Elhunyt Dancs Árpád sepsiszentgyörgyi pedagógus, zenész, zeneszerző, színház- 

és filmkritikus 
2024. július 2. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Hosszas betegség után, életének 79. évében elhunyt Dancs Árpád pedagógus, zenész, 

zeneszerző, színházi és filmkritikus, közösségépítő, Sepsiszentgyörgy Pro Urbe díjas 
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díszpolgára, a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetségének Életmű-díjasa. Dancs Árpád 

kiadóként több mint 350 hanglemezt gondozott, amelyek a magyar népi-, könnyű- és rockzene 

nagyjainak zenéjét tették elérhetővé. A 90-es évektől számos magyarországi könnyűzene-

énekes turnéját szervezte Erdélyben és sok erdélyi együttes, előadó menedzselésével 

foglalkozott. Tehetségek felkarolásával is foglalkozott, gyermekei is az ő hatására választották 

a zenei pályát, így lánya, Dancs Annamari Erdély legnépszerűbb könnyűzene-énekese volt, 

jelenleg a budapesti Operettszínház művésze. Fia, Dancs Zsolt rockegyüttesekben dobolt, és 

jelenleg Erdély számos kulturális rendezvényének szervezője.  

 

Román érettségi: Nem lehet utólag megjelölni, hogy a diák magyar tagozaton 

tanult 
2024. július 2. – maszol.ro 

Kolozs és Bihar megyében sincs már lehetőség arra, hogy utólag megjelöljék a rendszerben, 

hogy a román érettségit olyan diák írta, aki magyar tagozaton tanult – tudtuk meg kedden 

Kerekes Adelhaida Kolozs megyei főtanfelügyelő-helyettestől és Kéry Hajnal Bihar megyei 

főtanfelügyelő-helyettestől. Mint ismert, káosz uralkodik a román írásbeli érettségi vizsga 

körül, ugyanis a hiányos és félreértelmezhető utasítás miatt Erdélyben nem minden megyében, 

sőt nem minden városban vagy osztályteremben jelölték meg a dolgozatokon, hogy magyar 

tagozaton tanuló diák munkája. Most azok a magyar diákok vannak bajban, akiknek nem 

jelölték meg a dolgozatát. 

 

Kallós Zoltán államtitkár: sajnálatos, de nem diszkriminatív, hogy nem jelölték 

meg mindenütt a magyar diákok dolgozatát  
2024. július 2. – Krónika 

Még Kallós Zoltán oktatási államtitkárnak sem teljesen világos, miként alakulhatott ki az a 

helyzet az idei érettségi román nyelv és irodalom vizsgáján, hogy Kolozs megyében és egy Bihar 

megyei vizsgaközpontban nem jelölték meg a magyar tagozaton tanult diákok dolgozatait 

annak érdekében, hogy a kisebbségi diákokhoz szokott pedagógusok javítsák azokat. A 

minisztériumi illetékes a Krónikának elismerte, nem volt kötelező a dolgozatok megjelölése, de 

tiltott sem, ugyanakkor „kommunikációs hibára” gyanakszik a történtek kapcsán. A Kolozs 

megyei szülők nem hagyják annyiban a történteket, és küzdenek gyermekeik igazáért.  

        
Júliusban 4,3%-ra mérték a Magyar Szövetséget 
2024. július 2. – Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Ha júliusban parlamenti választás lett volna, a Smer-SD nyer a szavazatok 25,2%-ával. 

Második lenne a Progresívne Slovensko (PS) 22,3%-kal, harmadik a Hlas-SD 13,5%-kal. Hat 

párt jutna be a parlamentbe – derült ki az Ipsos felméréséből, amelyet a Denník N rendelésére 

készített. Negyedik helyen a Republika végzett volna a szavazatok 6,8 százalékával, a KDH 6,3 

százalékkal ötödik lenne. Az SaS 6,1 százalékkal szintén bejutna a parlamentbe. A Demokrati 
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(4,7 százalék), a Szövetség-Aliancia (4,3 százalék) és a Slovensko (korábban OĽANO), a Za ľudí 

és a Kresťanská únia (4,1 százalék) a parlamenti küszöb alatt maradna. 

 

Gubík Lászlót jelölik a Magyar Szövetség elnökének 
2024. július 2. – Felvidék.ma 

Forró Krisztián még a köztársaságielnök-választás után jelezte, hogy amennyiben a Magyar 

Szövetség az európai parlamenti választáson is eredménytelenül szerepel, akkor nem indul újra 

az elnöki tisztségért. Az EP-választás után pedig Berényi József és Bárdos Gyula is úgy 

nyilatkozott, hogy nem kíván a legfelsőbb vezetés tagja lenni. A Lévai Járási Elnökség 2024. 

július 1-jén tartotta Zselízen soros ülését, melyen többek között megvitatták a párt elnökére tett 

javaslatot is. Állásfoglalás történt arról, hogy a párt helyi, regionális szerve Gubík László 

személyét jelöli elnöknek. A javaslatot az elnökség mind a három platform képviselőinek 

támogatásával, ellenszavazat nélkül fogadta el. Így a Szövetség a Közös Célokért társulás elnöke 

jelenleg az első, és eddig egyetlen jelölt a tisztségre. 

 

Juhász István Magyar Örökség-díjat kapott 
2024. július 2. – Felvidék.ma 

Megtartották Budapesten a Magyar Örökség 109. díjátadó ünnepségét. A Felvidékről ezúttal a 

hanvai Juhász Istvánt, a Nemzet Gazdásza példamutató közösségépítő munkásságát emelték 

ki. Juhász István a rimaszécsi szövetkezetben eltöltött aktív évek után a rendszerváltást 

követően hozta létre hanvai mezőgazdasági vállalatát az Agrárius kft-t. Minden jó ügyet 

felkarolt, a Duray Miklós vezette Együttélésnek a kezdettől támasza volt. Létrehozta A gólyához 

emlékházat és cukrászdát. Most a Tamás-kúria felújításán dolgozik, ahol 45 fő befogadására 

alkalmas szállóhely is lesz. B. Kovács István kifejtette, Juhász István mindezt azzal a 

szándékkal teszi, hogy a magyarságot szolgálja, helyszínt biztosítson a közösségek 

összejöveteleinek, rendezvényeinek. 

 

Vésey Kovács László: Nem lehet összeönteni a húslevest az aranygaluskával, mert 

abból moslék lesz 
2024. július 2. – Ma7.sk 

"Azt gondolom, a kategóriákon kell elgondolkodnunk, illetőleg azok merev határain: mit jelent 

az etnikai politizálás, mi tartozzon bele. Ezt érdemes újragondolni, nemcsak abban az 

értelemben, melyik politikusok tartozzanak bele, hanem úgy is, milyen politikai irányt 

kövessen. (…) Vagyis egy fogalom fölött lamentálunk, de a fogalom tartalmával nem 

foglalkozunk. Nem a fogalmakat kell nyomozni, hanem végre akármit is csinálunk, azt meg kell 

tölteni tartalommal.” – mondta Vésey Kovács László a Magyar Szövetség elért választási 

eredménye után. "Európa-szerte egyre jobban kirajzolódik a globalisták és a patrióták közötti 

törésvonal. (…) A gyűjtőpártiság ezért nem működik.” – szögezte le.  

   

Fe
lv

id
é

k
 

https://felvidek.ma/2024/07/gubik-laszlot-jelolik-a-magyar-szovetseg-elnokenek/
https://felvidek.ma/2024/07/juhasz-istvan-magyar-orokseg-dijat-kapott/
https://ma7.sk/aktualis/vesey-kovacs-laszlo-nem-lehet-osszeonteni-a-huslevest-az-aranygaluskaval-mert-abbol-moslek
https://ma7.sk/aktualis/vesey-kovacs-laszlo-nem-lehet-osszeonteni-a-huslevest-az-aranygaluskaval-mert-abbol-moslek


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. július 3. 

Juhász és Žigmanov: Folytatni kell az együttműködést a tartományi intézmények 

és a minisztérium között 
2024. július 2. – Vajma.info, PannonRTV 

Juhász Bálint, a tartományi parlament elnöke ma fogadta Tomislav Žigmanov emberi és 

kisebbségi jogokért, valamint társadalmi párbeszédért felelős minisztert, akivel a két 

intézmény közötti együttműködés folytatásáról, valamint a Vajdaságban és Szerbiában élő 

nemzeti kisebbségek helyzetéről és jogainak megvalósításáról. A tartományi parlament elnök 

rámutatott, hogy Szerbiában példaértékűek azok az alkotmányos és jogi keretek, amelyek a 

nemzeti közösségek jogainak gyakorlásával kapcsolatosak, és jó normatív keretet adnak a 

kulturális identitás megőrzéséhez, a nyelv- és íráshasználat, az oktatás és az anyanyelvi 

tájékoztatás megerősítéséhez. 

 

Kovács Elvira: A szerb kormány stratégiai célja az EU-s tagság 
2024. július 2. – PannonRTV 

Kovács Elvira, az Európai Integrációs Bizottság elnöke fogadta Olaszország képviselőházának 

Külügyi Bizottságának delegációját. Kovács Elvira köszönetet mondott Olaszországnak, amely 

Szerbia fontos külpolitikai partnere és az európai útján folyamatos támogatást nyújt. Az 

Európai Integrációs Bizottság elnöke hangsúlyozta, hogy a szerb kormány stratégiai célja az 

Európai Uniós tagság. Kovács Elvira megjegyezte, hogy problémát jelent a csatlakozási 

folyamat elhúzódása, mivel Szerbia hivatalosan már 10 éve tárgyal a tagságról, de az elmúlt két 

és fél évben nem történt jelentős előrelépés, mivel nem nyitottak meg új tárgyalási fejezetet. Ez 

jelentősen befolyásolja az euroszkepticizmust Szerbiában - tette hozzá az Európai Integrációs 

Bizottság elnöke. 

 

Díjazták az elmúlt évben kiemelkedően teljesítő adai polgárokat 
2024. július 2. – PannonRTV 

Ada község napja alkalmából díszülést tartott a községi képviselő-testület. Kiosztották a Pro 

Urbe és Juventus Pro Urbe-díjakat, valamint a polgármesteri elismeréseket. Idén is díjazták az 

elmúlt évben kiemelkedően teljesítő adai polgárokat. Két fiatal érdemelte ki a Juventus Pro 

Urbe-díjat. Uller Botond, az Adai Műszaki Középiskola negyedik osztályos tanulója a 

nemzetközi versenyeken elért kimagasló eredményeiért, valamint Kurunczi Anna, a moholi 

általános iskola és az adai Bartók Béla Alapfokú Zeneiskola tanulója hegedűversenyeken elért 

első és második helyezéseiért.   

 

Az egészséges életmód és a testmozgás jegyében 
2024. július 2. – Magyarszo.rs 

Szombaton első ízben tartották meg a Mozdulj Vajdaság! elnevezésű eseményt Zentaörsön, a 

Budemac House-ban. A rendezvény a Minden, ami Nő nonprofit szervezet szervezésében 

valósult meg az egészséges életmód és a testmozgás jegyében. Az eseményre mintegy kétszázan 

érkeztek Vajdaság különböző pontjairól. A program az egészségvásárral kezdődött, amelyen a 

kiállítók egészséges ételeket, italokat, termékeket és szolgáltatásokat mutattak be az 
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érdeklődőknek, emellett jótékonysági akció is zajlott az oromi Hanna megsegítésére. Sokak 

számára a nap fénypontja Rubint Réka megérkezése volt, aki egy kiadós edzéssel mozgatta meg 

a sportolás szerelmeseit. Kozma Izabella, a Mozdulj Vajdaság! esemény egyik szervezője 

kiemelte, a programot hagyományteremtő céllal szervezték meg, hogy segítsék a közösséget a 

test, a lélek és a szellem ápolásában. 

       
Kárpátalja kormányzója „történelmiként” értékelte Volodimir Zelenszkij és 

Orbán Viktor kijevi találkozóját 
2024. július 2. – KISZo.net 

Viktor Mikita Kárpátalja kormányzója is jelen volt kedden Kijevben Volodimir Zelenszkij ukrán 

elnök és Orbán Viktor magyar miniszterelnök találkozóján. Erről a megyevezető számolt be a 

közösségi oldalán. A kormányzó – aki a nap folyamán több posztot is a kijevi tárgyalásoknak 

szentelt – kifejtette, hogy a mostani találkozó részben a Szijjártó Péter magyar külgazdasági és 

külügyminiszter, valamint az Andrij Jermak, az ukrán elnöki hivatal vezetője által vezetett 

kétoldalú ukrán-magyar munkacsoport tevékenységének is köszönhető. Hozzátette: az egy 

éven át tartó célzott és hatékony munkának köszönhető, hogy a két ország közötti kapcsolatok 

minőségileg új szintre kerültek. Mint fogalmazott, ez elengedhetetlen Ukrajna európai 

integrációjához és az igazságos béke eléréséhez. 

 

Már megvan a bizalom Orbán és Zelenszkij között – mondja a HVG-nek Kárpátalja 

kormányzója 
2024. július 2. – hvg.hu 

Viktor Mikita szerint Magyarországnak is érdeke Ukrajna EU-tagsága. Mindenki betartja a 

szavát, így hivatalos dokumentumok és megállapodások aláírása nélkül is képesek vagyunk 

továbblépni – mondta a HVG-nek Viktor Mikita. Az Orbán Viktor kijevi látogatása után 

nyilatkozó kárpátaljai kormányzó szerint Magyarországnak is érdeke Ukrajna EU-tagsága, s 

valószínű, hogy előbb-utóbb Orbán Viktor miniszterelnök is támogatni fogja Volodimir 

Zelenszkij ukrán elnök béketervét. Elmondta: „A háború első napja óta kiemelten foglalkozunk 

a magyar kisebbséggel és ezt a kisebbség tagjai is megerősíthetik. A különféle etnikai csoportok 

közül a magyar képviselőivel folytattam a legtöbb megbeszélést. Tisztában vagyok azzal, milyen 

kockázatokkal néz szembe ez a közösség amiatt, hogy Oroszország a nemzetiségek közötti 

kapcsolatok elrontásában érdekelt, emlékszünk arra is, hogy a magyar intézmények elleni 

2018-as robbantásos akciók mögött is az orosz titkosszolgálat állt. Mindent elkövetek annak 

érdekében, hogy elejét vegyem a feszültség kialakulásának. Ami pedig a törvényeket illeti: 2023 

decemberére 2015-höz képest 180 fokos fordulatot hajtott végre Ukrajna Zelenszkij elnök 

úrnak köszönhetően. Jól működnek az ukrán–magyar munkacsoportok Andrij Jermak elnöki 

hivatalvezető és Szijjártó Péter magyar külügyminiszter vezetésével, s bár még sok tennivaló 

akad, biztos vagyok abban, hogy még az idén sikerül újabb eredményeket elérnünk.” 
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Ukrán iskolát nyitnak Budapesten 
2024. július 2. – Kárpátalja.ma 

Egy ukrán iskola megnyitásáról állapodott meg Orbán Viktor, Magyarország miniszterelnöke 

és Volodimir Zelenszkij, Ukrajna elnöke július 2-án Kijevben. A budapesti ukrán iskola 600, a 

háború elől Magyarországra menekült gyermek oktatását fogja biztosítani.  A magyar kormány 

saját költségvetésből forrást biztosít az épület bérlésére, az iskola dolgozóinak fizetésére és az 

egyéb kapcsolódó kiadások fedezésére. Orbán Viktor kiemelte: „Az iskola finanszírozását a 

magyar állam vállalja. Annyi iskola fog működni, amennyi szükséges. Fontos számunkra, hogy 

a Magyarországon tartózkodó ukránok otthon érezzék magukat nálunk.” 2025. szeptember 1-

jétől az ukrán gyerekek az első teljes értékű állami ukrán iskolába járhatnak majd – írja Viktor 

Mikita, Kárpátalja kormányzója közleményében, aki csatlakozott az Orbán Viktorral folytatott 

megbeszéléshez. 

 

Barta Józsefről emlékezett meg Viktor Mikita az Orbán–Zelenszkij találkozó 

napján 
2024. július 2. – Karpat.in.ua 

Viktor Mikita, a Kárpátaljai Megyei Katonai Adminsztráció (OVA) vezetője Barta Józsefről, a 

Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség elhunyt alelnökéről emlékezett meg ma, az Orbán–

Zelenszkij találkozó napján. „Nagy nap ez az ukrán–magyar kapcsolatok terén. Barta József, a 

kárpátaljai magyarság vezetője az életét szentelte annak, hogy közelebb hozza ezt a napot. 

Tervekkel, egy jobb jövőbe vetett hittel és a közösségi egység gondolatával távozott az életből. 

Már nincs közöttünk, de cselekedetei és álmai továbbra is élnek és megvalósulnak. Barta József 

él, míg él emléke, s míg emlékezünk jó cselekedeteire. S ez mindig így lesz” – írta Viktor Mikita. 

 

Szakértő: kiváló tárgyalási pozícióban Orbán Viktor 
2024. július 2. – Magyar Nemzet 

Az ukrán elnökkel tárgyal Kijevben az Európai Tanács soros elnökségét betöltő Magyarország 

miniszterelnöke. A megbeszélés legfontosabb témája a béke megteremtésének lehetősége, 

melyhez Orbán Viktor nem csak mint Magyarország miniszterelnökeként de az Unió 

képviselőjeként is hozzájárulhat, mondta el a Magyar Nemzetnek Gyarmati István 

biztonságpolitikai szakértő. Magyarország az EU soros elnökeként előmozdíthatja, hogy 

Ukrajna megértőbb legyen a békefeltételek iránt illetve, hogy az Európai Unió megértőbb 

legyen az ukrán helyzet iránt, mutatott rá. „Azért erős most Magyarország pozíciója ebben, 

mert Kijev megkezdte az Európai Unióval a csatlakozási tárgyalásokat, amit a magyar kormány 

is a várakozásokkal ellentétben jóváhagyott és ebben a csomagban, amit az unió előterjesztett 

szerepelnek azok a kisebbségi jogok is amik hazánk számára fontosak.” – Így a kisebbségi 

jogokról Orbán Viktor most már nem csak mint magyar miniszterelnök tárgyal, hanem az 

Európai Uniós soros elnöki minőségében is, ami keretében fogalmazhatja meg az elvárásokat 

is, hangsúlyozta Gyarmati István. 
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Megtudtuk, mit remél a kárpátaljai magyarság Orbán Viktor kijevi tárgyalásától 
2024. július 2. – Index.hu 

Az ukrán-magyar kapcsolatok rendezésének fontosságáról, illetve a kárpátaljai magyarság 

jövőjéről is beszélt Dobsa István, a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség Ifjúsági 

Szervezetének elnöke, akit azért kerestünk meg, hogy megtudjuk, mit várhatnak a térségben 

élők a mai Orbán-Zelenszkij-csúcstalálkozótól. Az elnök véleménye szerint a magyar kormány 

következetes a kisebbségi jogokat támogató kérdésben: úgy látja, hogy prioritásként kezeli az 

Ukrajnában élő kárpátaljai magyar közösség jogainak biztosítását. Kiemelendőnek tartotta a 

történelmi jelentőségű humanitárius segélyszállítmányozást, valamint az Ukrajnából érkező 

menekültek segítését is. Mivel úgy látja, hogy ezekben a kérdésekben az utóbbi időben jelentős 

visszalépések történtek a 2014-es időszakhoz képest, ezért különösen is fontosnak tartja 

Szijjártó Péter külügyminiszter januári ungvári látogatását, amelyen maga is részt vett. 

 

Kiemelt szerepe lehet Orbán Viktornak a béke megteremtésében – Dunda 

György az Orbán-Zelenszkij találkozó hátteréről 
2024. július 2. – Ma7.sk 

A keddi kijevi Orbán-Zelenszkij találkozó kapcsán Dunda Györgyöt, a Kárpáti Igaz Szó 

lapigazgatóját kérdezte a Ma7. “Minden bizonnyal a találkozó napirendjén szerepelt a 

kárpátaljai magyarság helyzete is. Tudjuk, hogy a 11 pontos magyar követelés a kisebbségi 

jogok visszaállítása tekintetében bekerült abba a keretdokumentumba, amelyet Ukrajnának 

teljesítenie kell a napokban megindult uniós csatlakozási tárgyalások folyamán" – monsta 

Dunda, majd hozzátette szerinte pozitív jel, hogy “"Olga Sztefanisina, ukrán miniszterelnök-

helyettes azt mondta, Kijev kész a 11 pont mentén megegyezésre jutni a magyar féllel. (…) 

Joggal remélhetjük, hogy a magyar-ukrán tárgyalások, például Orbán Viktor mai kijevi útja is, 

esélyt kínál arra, hogy a kárpátaljai magyarok jogainak teljes körű visszaállítása terén reális 

előrelépés történjen.” 

 

Nem javul az áramhelyzet Kárpátalján: szerdán 10-13 órányi kimaradással kell 

tervezni 
2024. július 2. – KISZo.net 

A Zakarpattyaoblenergo megyei áramszolgáltató közzétette a július 3-ra tervezett óránkénti 

áramkimaradások ütemtervét. A vállalat tájékoztatása szerint szerdán előreláthatóan 10-13 

órányi áramszünetre kell számítani. A közlemény tartalmazza a települések listáját, az 

utcaneveket és a tervezett áramszünetek hosszát. A szolgáltató figyelmeztet, az áramszünetek 

hossza és az ütemterv is módosulhat. 
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Kárpátok hangja – premier-előadást mutatott be Budapesten a Kárpátalja 

Táncegyüttes 
2024. július 2. – karpataljalap.net 

Nagy sikerrel debütált a Kárpátok Hangja című folklórelőadás Budapesten a Duna Karnevál 

keretében. A Kárpátalja Néptáncegyüttes új műsorában a kárpátaljai népzenei és 

néptáncörökség mellett megjelenik az erdélyi és kis-magyarországi tánc, valamint zenei világ 

is. A Kárpátok hangja című előadás valójában egy folklórválogatás, melyet a tánckar saját 

érzelmi világa és látásmódja köt össze. A Kárpátalja Táncegyüttes az elmúlt évek során nagy 

nehézségeken ment keresztül, hiszen előbb a Covid miatt kellett majdnem leállniuk 

tevékenységükkel, majd pedig a háború tépázta meg az együttest. A tánckar jelenlegi 

helyzetéről és az új előadás megszületéséről Váradi Enikővel, az együttes ügyvezető 

igazgatójával beszélgettünk. 

 

Kézilabda tehetséggondozást hírdet a 2024/2025-ös tanévre a „GENIUS” 

Jótékonysági Alapítvány 
2024. július 2. – Karpat.in.ua 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolával és 

a Magyar Kézilabda Szövetség Sportakadémiai Központjával együttműködve a Magyar 

Kézilabda Szövetség, valamint a Magyar Kormány támogatásával a 2024-2025-ös tanévben 

folytatja a tehetséggondozást a Kézilabda Tehetségpontokban, amelynek célja a kézilabdasport 

népszerűsítése Kárpátalja iskoláiban, az ifjú tehetséges kézilabdázók felkutatása, 

versenylehetőség biztosítása. A tehetséggondozó munka 2024 szeptemberétől veszi kezdetét 

18 Kézilabda Tehetségpontban. 

 

„Éld át!- Jeruzsálem utcáin” zajlanak a vakációs bibliahetek a református egyház 

gyülekezeteiben 
2024. július 2. – Karpat.in.ua 

A Keresztény Oktatásért és Erkölcsi Nevelésért Alapítvány munkatársai minden évben 

összeállítják és Kárpát-medence szinte minden szegletében terjesztik a Vakációs Bibliahét 

aktuális programját. Haranglábon a kilencvenes évek közepétől tartanak a hittanosok számára 

biblia heteket, az Alapítvány ajánlott programja szerint pedig több mint 15 éve, amelynek az 

idei elnevezése a „Éld át!- Jeruzsálem utcáin” alcímet kapta. A közös feladatok mellett a fiatalok 

egy különleges szemüveget is kipróbálhatnak, ami által szeműk elé tárul Jeruzsálem városa, 

természetesen a bibliai időkben. A heti programot úgy állították össze, hogy az, az óvodásoktól 

a serdülőkorú fiatalokig mindenkinek felkeltse az érdeklődését.  

 

Réti János jubileumi kiállítása az Ungvár galériában 
2024. július 2. – Karpat.in.ua 

Alapítója és egyik legaktívabb tagja a Kárpátaljai Magyar Képző- és Iparművészek Révész Imre 

Társaságának, több tucat ukrajnai és külföldi kiállítás résztvevője, a Boksay és Erdélyi díj 
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https://karpataljalap.net/2024/07/02/karpatok-hangja-premier-eloadast-mutatott-be-budapesten-karpatalja-tancegyuttes
https://karpataljalap.net/2024/07/02/karpatok-hangja-premier-eloadast-mutatott-be-budapesten-karpatalja-tancegyuttes
https://sport.karpat.in.ua/?p=15750&lang=hu
https://sport.karpat.in.ua/?p=15750&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=206277&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=206277&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=206254&lang=hu


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. július 3. 

tulajdonosa, neve bekerült a Kortárs Magyar Művészek Enciklopédiájába. Réti János idén 

ünnepelte 75. születésnapját. Ungvár a második város, ahol az évforduló alkalmából a művész 

bemutatja alkotásait. Előzőleg a Munkácsy Mihály Magyar Házban szerveztek tárlatot, most 

pedig az Ungvár galéria tágas kiállítóterme ad helyet a művész különböző időszakokban készült 

alkotásainak. Réti János, egy sokoldalú művész, aki minden alkalommal lenyűgöz a különböző 

stílusokban és műfajokban szerzett tudásával, fogalmazott Erfán Ferenc a jóbarát, az ungvári 

Boksay József Szépművészeti Megyei Múzeum igazgatója. 

 

Az ige és a természet találkozása Kuklyán 
2024. július 2. – Karpat.in.ua 

Egy hetes tábort szervezett a Beregszászi Református Gyülekezet a frissen konfirmált és a 

konfirmálás előtt álló fiatalok számára. Az alkalmat a gyülekezet fenntartása alatt működő 

kempingben szervezték meg Kuklyán, ahol bár közel vannak a városhoz még is olyan hangulat 

van mintha a Kárpátok legeldugottabb csücskében lenne az ide érkező. A résztvevő közel 30 

fiatal egyszerre vehetett részt érdekes programokon, illetve hallgathatta Isten igéjét is. 

 
 

Elektronikus sajtó 

 

Határok nélkül 

2024. július 2. – Kossuth Rádió 

 

2000-ben alapították a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetemet Romániában, azzal a 

szándékkal, hogy szülőföldön biztosítsa a magyar nyelvű oktatást a továbbtanulni vágyóknak. 

Jelenleg négy helyszínen: Kolozsváron, Marosvásárhelyen, Sepsiszentgyörgyön és 

Csíkszeredában kínál képzést. A 2024–2025-ös tanévre július nyolcadikától hirdetnek 

felvételit. 33 alap- és 13 mesterképzési szakon mintegy 1500 helyre lehet jelentkezni. A 

felvételiről a felsőoktatási intézmény vezetői a Csíki Karon számoltak be.  

 

Diplomaosztó és tanévzáró ünnepséget tartottak a beregszászi II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai 

Magyar Főiskolán, amely több mint három évtizede Kárpátalja meghatározó magyar oktatási 

intézményévé és kulturális központjává nőtte ki magát. A COVID világjárvány és a háború 

ellenére a képzési kínálata folyamatosan bővül. Ezzel párhuzamosan nő a diákok száma is, akik 

közül az alapképzésben részesültek a hétvégén vehették át diplomájukat.  
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Újvidéken megkezdődött a 24. Apáczai Nyári Akadémia. A Vajdasági Magyar Pedagógusok 

Egyesületének szakmai továbbképzése két hétig tart és mintegy 100 pedagógus vesz részt rajta 

az egész Vajdaságból.  

 

Kassán tanévzáró ovifoci edzést, illetve ügyességi versenyeket rendeztek az önkormányzati 

magyar óvoda udvarán. A többségi magyar tulajdonban lévő FC Kassa futball klub általános 

mozgásfejlesztési programja a legkisebbeket is megszólítja. Ovifoci néven tavaly 

szeptemberben indították el rendszeres játékos edzéseiket öt kassai szlovák és a két magyar 

óvodában.  

 

Közel 800 fiatal vett részt a Királyhágómelléki Református Egyházkerület Rendítő elnevezésű 

ifjúsági találkozóján. Az eseményt a Szilágyságban, a többségében magyarok lakta Krasznán 

tartották.  Alig akadt hely a XIV. században épült református templomban, ahol az esemény 

megnyitóját tartották. Hároméves múltra nyúlik vissza az ifjúsági találkozó története. Az 

ünnepélyes megnyitót műhelyfoglalkozások követték, ahol a diákok kiscsoportos előadásokon 

vehettek részt.  

 

Péter-Pálkor kezdődik az aratás. Számos hagyomány, népszokás is kapcsolódik a naphoz, de 

június 29. a római katolikus egyház egyik jelentős ünnepe: Péter és Pál apostolokra emlékeznek 

ilyenkor a hívek. Az Aradtól alig tíz kilométerre fekvő Szentpál Péter és Pál apostolok 

tiszteletére felszentelt templomát már a 14. századi okiratok is említik. A törökdúlás idején 

elnéptelenedett falu csak a 19. században népesült be ismét, és az új templomát Péter és Pál 

apostolok tiszteletére szentelték fel.  

 


